
عليرض�ا دبي�ر با 
سعيد احمديان
      گزارش

اش�اره ب�ه برنامه 
فدراسيون کشتي 
ب�راي برگ�زاري انتخاب�ي تي�م مل�ي گف�ت حتي 
کشتي گيري مانند حسن يزداني هم بايد با عبور از 
انتخابي دوبنده تيم ملي را بپوشد و هيچ کشتي گيري 
از الان نمي توان�د خ�ودش را المپيک�ي بدان�د. 
عليرضا دبير 10 ماه پس از انتخاب به عنوان رئيس 
فدراسيون کش��تي، ديروز در خانه کشتي شهيد 
ابراهيم هادي ميزبان خبرنگاران بود. اصحاب رسانه 
خودشان را به غرب تهران و مجموعه ورزشي آزادي 
تهران رس��انده بودند تا پس از ماه ها دوري دبير از 
رسانه ها هم سؤالات شان را درباره وضعيت کشتي 
در روزهايي که کرونا کشتي گيران را هم مانند بقيه 
رشته ها خانه نشين کرده، بپرسند و هم برنامه هاي  
دبير را چند ماه پس از حضورش در فدراس��يون 

کشتي بشنوند.
  عقب افتادن المپيک هم به نفع مان بود و 

هم به ضررمان
تعويق المپيک خوب بود يا بد؛ اين يکي از مهم ترين 
سؤالاتي است که اين روزها ذهن اهالي ورزش را به 
خود مشغول کرده است. برخي از تعويق يک ساله 
اس��تقبال کرده اند و بعضي ه��م مي گويند عقب 
افتادن بازي هاي توکيو به ضررشان تمام شده است. 
تعويق المپيک براي کش��تي هم چنين شرايطي 
داشت، به خصوص که کشتي مانند همه المپيک ها 
اميد اول مدال آوري کشورمان در توکيو است، اما 
خيلي ها معتقدند که با توجه به مصدوميت حسن 
يزداني و عليرضا کريمي دو ش��انس اصلي مدال 

کش��ورمان، تعويق المپيک بيشتر از آنکه به ضرر 
کشتي شود به نفع اين رشته شد.

با اين حال رئيس فدراسيون کشتي تعويق المپيک 
را براي کشتي هم خوب مي داند و هم بد و اينطور به 
مزايا و معايب يک سال عقب افتادن بازي هاي توکيو 
اشاره مي کند: »برخی ها مصاحبه می کنند که خوب 
شد عقب افتاد، اما اين مسئله برای ما هم خوب شد و 
هم بد. شرايط برای همه يکی است، مي گويند براي 
عليرضا کريمی که عمل کرد خوب شد. ما احسان 
محمديان را هم در اين وزن داريم و اينطور نبود که 
کريمي براي المپيک انتخاب شود و بايد با محمديان 
کشتي بگيرد. براي حسن يزداني هم هرچند با توجه 
به مصدوميتش خوب شد، اما در آن سو تيلور رقيب 
اصلي يزداني هم يک سال زمان بيشتري براي تمرين 
و آماده شدن دارد. علاوه بر اين با تعويق بازي هاي 
توکيو مثلاً نجاتی که يکي از شانس هاي مدال ماست 

بايد يک سال ديگر وزنش را نگه دارد.«
  ملي پوشان بايد در انتخابي شرکت کنند

يکي از مهم ترين چالش هايي که کشتي کشورمان 
در سال هاي اخير با آن مواجه بوده، دعوا و اختلاف 
بر سر برگزاري يا عدم برگزاري رقابت هاي انتخابي 
براي ورود کشتي گيران به تيم ملي است. در ماه های 
اخير می شد چنين اختلافي را به عينه ديد. محمد 
بنا به عنوان سرمربي تيم ملي کشتي فرنگي يکي از 
مخالفان برگزاري رقابت هاي انتخابي است و بارها 
مخالفتش را با اين مس��ئله بيان کرده اس��ت: »به 
شکلی که همچون سال های گذشته، صرف انتخابی 
نهايی داشته باشيم، من اين اعتقاد را ندارم و اين کار 
را انجام نمی دهم. ملاک و معيار من قابليت های يک 

کشتی گير است و تنها به مسابقات انتخابی اکتفا 
نمی کنم.« آن سو اما غلامرضا محمدي، سرمربي 
تيم ملي کش��تي آزاد برخلاف بنا مي گويد که به 
برگزاري رقابت هاي انتخابي براي تعيين ملي پوشان 
نهايي اعتقاد دارد: »شخصاً به برگزاری مسابقات 
انتخابی اعتقاد دارم، اما اين رقابت هم بايد در يک 
مسير طراحی شود. نبايد به يک مسابقه انتخابی 

داخلی بسنده کنيم.«
با وجود نظرات متناقضي که کادر فني تيم هاي ملي 
کشتي آزاد و فرنگي نسبت به رقابت هاي انتخابي 
دارند، عليرضا دبير ديروز تأکيد کرد هر کشتي گير 
براي رسيدن به دوبنده تيم ملي بايد در مسابقات 
انتخابي شرکت کند و مقابل حريفانش پيروز شود، 
حتي اگر حسن يزداني باش��د: »قرار است چرخه 
انتخابی که يک پکيج کامل برای مش��خص شدن 
ملی پوش اعزامی ب��ه رقابت های المپيک و جهانی 
است، تدوين و اجرايی شود و شروع کار ما نيز برای 
رقابت های المپيک توکيو خواهد بود. معتقدم حسن 
يزدانی هم بايد در انتخابی شرکت کند و سپس به 
مسابقات برود، چه اشکالی دارد. به قاسمپور هم گفتم 
که بايد از اينکه در وزن حسن يزدانی هستی استقبال 
کنی. برای همه کشتی گيران چارت تعيين کرديم 
و  در اين چرخه کش��تی گير مدال آور، کشتی گير 
ملی پوش و ديگر کشتی گيران جايگاه شان مشخص 
اس��ت و هر کدام در يک جايی از اي��ن چرخه وارد 
می شوند، اما کسی بدون مسابقه و رقابت برون مرزی 
به رقابت های المپيک اعزام نخواهد شد. امثال حسن 

يزدانی هم بايد به تورنمنت های خارجی بروند.«
دبير معتقد است جاي کس��ي در تيم ملي تضمين 

شده نيست، به خصوص که سيستم انتخابي در ديگر 
کشورهاي صاحب سبک در کشتي نهادينه شده و در 
صورت تخطي کار به شکايت هم مي کشد: »کسی که 
اول شده بايد به مسابقه برود. 15 ماه تا المپيک زمان 
باقی مانده و نمی توانيم بگوييم از الان کسی انتخاب 
شده است. در امريکا يک کشتی گير در دهه 70 اول 
شد که نظر سرمربی تيم ملی روی او نبود و سرمربی 
يک کشتي گير ديگر را به مسابقات برد و اين ورزشکار 

شکايت کرد و توانست سرمربي را محکوم کند.«
  نقشه راه کشتي نوشته مي شود

نداشتن برنامه جامع و نقشه راه يکي از ضعف هاي 
بزرگ ورزش کشورمان اس��ت و به گفته دبير در 
کشتي که بار اصلي مدال آوري در المپيک، آسيايي 
و جهاني روي دوش اين رش��ته اس��ت نيز چنين 
وضعيتي را شاهد هستيم و رئيس فدراسيون کشتي 
مدعي است که فدراس��يون را در حالي تحويل او 
داده اند که يک برگ برنامه هم نداشت، اما او تدوين 
يک برنامه جامع را براي کش��تي آغاز کرده است: 
»يک برگ س��ند در مورد برنامه ها در فدراسيون 
نيس��ت و هيچ برنامه اي برای اينکه بدانيم س��ال 
2023 کشتی بايد در چه شرايطی باشد وجود ندارد. 
کشتي ما خوب است. امريکا هم به دنبال پيشرفت 
کشتی اش بود و در زمان پيش بينی شده اين کار 
را انجام داد، چون برنامه نوشته بود و از اجرای اين 
برنامه نتيجه هم گرفت. طرحی را به نام طرح جامع 
توسعه آغاز کرديم و با دانشگاه شريف قرارداد بستيم 
و برنامه های کشتی تا 2028را می نويسيم. کسی به 
من کار را تحويل نداد، اما ما چيزی می نويسيم که 

نفر بعدی بداند کجا برود.«
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فريدون حسن

شیوا نوروزی

منتظر شروع دوباره لیگ جزیره باشیم یا نه؟!
9  هفته پايانی ليگ برت��ر انگليس برگزار 
می شود يا نه؛ اين سؤالی است که در جزيره 
همه به دنبال پيدا کردن جوابش هستند، 
اما از 23 اس��فند )13م��ارس( که بازی ها 
متوقف شده تاکنون شيوع کرونا اجازه نداده 
تصميم نهايی در اين مورد گرفته ش��ود. 
جلسه ويدئوکنفرانس مديران 20 باشگاه 
ليگ برتری برای بررس��ی پ��روژه مجدد 
مسابقات برگزار ش��د و با اينکه تمرينات 
برخی تيم ها شروع شده، اما با اعمال قوانين سختگيرانه و محدوديت های 
بيشتر در انگليس، عملًا امکان شروع بازی ها وجود ندارد. سؤال مهم اين 
است که اگر فصل 2020 - 2019 به پايان نرسد، چه آينده ای در انتظار 
فوتبال جزيره خواهد بود؟ در فصلی که فع��لًا نيمه تمام مانده ليورپول 
صدرنشين برای قهرمانی تنها به دو برد از 9 بازی باقی مانده اش نياز دارد. 
جدای از اين بازی های ليگ های دسته يک و دو هم باقی مانده و FA کاپ 
هم تا مرحله يک چهارم نهايی برگزار شده است. تعداد بازی های باقی مانده 
در اين روزهای کرونايی آنقدر زياد اس��ت که خيلی ها از خود می پرسند 
»چرا ليگ جزيره مثل ليگ های هلند و فرانس��ه نيمه تم��ام نماند.« در 
جلسه باشگاه ها و اتحاديه فوتبال اروپا بر برگزاری ادامه بازی ها، آن هم با 
رعايت مقررات تأکيد شده است. منتها هنوز نمی توان احتمال نيمه تمام 
ماندن فصل را ناديده گرفت. بررسی ها نشان می دهد در صورتی که اين 
احتمال به واقعيت بپيوندد ضرری 1/1 ميليارد پوندی در انتظار فوتبال 
انگليس خواهد بود. اقتصاد در فوتبال جزي��ره حرف اول را می زند و بايد 
ديد تيم ها حاضرند بدون تماشاگر و دريافت حق پخش به ميدان بروند يا 
نه. تيم ته جدولی هاتسفيلد 96 ميليون پوند و ليورپول صدرنشين 152 
ميليون پوند از بابت حق پخش سود کرده اند. جدا از بحث مالی تا زمانی 
که دولت انگليس محدوديت ه��ا را لغو نکند و از کنترل ويروس مطمئن 
نشود، نمی توان زمان دقيقی برای از سر گرفتن مسابقات اعلام کرد. در آن 
صورت هم اگر رأی به ادامه مسابقات پشت درهای بسته داده شود برای هر 
بازی حداقل بايد بيش از 27 هزار تست کرونا گرفته شود و در صورتی که 
يک بازيکن يا حتی توپ جمع کن مبتلا باشد همه آنهايی که در ورزشگاه 

بودند بايد منتظر قرنطينه دو هفته ای باشند.

گل کوچک به یاد قدیم ترها
قديم تر ها ماه مب��ارک رمضان بازار گل کوچک هم داغ مي ش��د، اما طي 
سال هاي گذشته زندگي ماشيني کم کم حال و هواي آن را از يادها برد تا 
حالا کنفدراسيون فوتبال آسيا با چاپ يک عکس، ما را دوباره به خاطرات 
سال هاي نه چندان دور ببرد. زمين های گل کوچک فوتبال در ايران بی توجه 
به موقعيت مکانی و زمانی، هميشه فوتباليست های بزرگ و کوچکی را در 
خود جای داده که حتی با توپ پلاستيکی نيز ساعت ها مشغول می شوند. 
تصويری که AFC منتشر کرده نيز چنين حال و هوايی را انتقال می دهد 
که بيشتر ايرانی ها با آن خاطره دارند. يک عکس هوايی از زمين فوتبالی 
کوچک و آسفالت شده که در دل مدرسه ای روستايی و در طبيعت بکر 
کردستان ايران قرار گرفته است؛ در شهرستان پاوه استان کرمانشاه که 

اگرچه تيم فوتبال مطرحی ندارد، اما فوتبال دوستان زيادی دارد.

مارک اوگدن
ESPN

لقب »مسي ووشو« برایم روحیه بخش است

حضور هوگوپوشان ایرانی در میان برترین های جهان
جدي�����دتري��ن        تکواندو
رنکينگ المپي�کی 
تکواندوکاران همچنان از تداوم حضور هوگوپوشان 
ايرانی در ميان برترين های جهان خبر می دهد. 
اين در حالی است که ملی پوشان تکواندو ايران بعد 
از مسابقات فينال گرندپری 2019 در هيچ رويداد 
ديگری حضور پيدا نکرده اند. با وجود اين انتشار 
جديدترين رنکينگ تکواندوکاران همچنان نشان 
از تثبي��ت جايگاه نماين��دگان اي��ران در ميان 
برترين های جهان دارد. در جديدترين رده بندی 
اعلام ش��ده؛ آرمين هادی پور تکوان��دوکار وزن 

58- ايران در رده ششم قرار دارد. البته در اين وزن 
فرزان عاش��ورزاده هم که مدتی است روی دور 
نيست در رده بيست و نهم قرار گرفته است. در 
وزن 68- کيلوگرم هم ميرهاشم حسينی در رده 
هفتم و سروش احمدی نيز در جايگاه چهاردهم 
حضور دارند. اگرچه جايگاه برخی هوگوپوشان 
ايران چ��ون عاش��ورزاده که انتظ��ارات از آنها 
بالاست، چندان جالب توجه نيست، اما با وجود 
اينکه تکواندوکاران ايران مدت زيادی در رقابت ها 
حضور نداشتند، توانستند جايگاه خود را همچنان 

بين برترين های دنيا حفظ کنند.

شيوع گسترده کرونا و تعطيلی 
دنيا حيدري
      بازتاب

باشگاه ها و اردوی تيم های ملی، 
تمرينات اردونشينان رشته های 
المپيکی برای حضوری قدرتمند در بازی های المپيک 2020 را 
تحت الشعاع قرار داده است. اگرچه وخامت اوضاع تا حدی بود که 
کميته بين المللی المپيک تصميم به تعويق يک ساله بازی ها گرفت 
تا لطمه ای به پروس��ه رقابت های انتخابی نخورد، ب��ا وجود اين، 
ورزشکاران المپيکی و حتی آنهايی که هنوز موفق به کسب سهميه 
المپيک نشده اند با آينده ای مبهم رو به رو هستند، وقتی هنوز شرايط 
برپايی اردوهای تمرينی مهيا نيس��ت و بايد در قرنطينه خانگی 
تمرينات خود را دنب��ال کنند. اهميت حف��ظ آمادگی بدنی 52 
ورزش��کار المپيکی ايران و همچنين ورزش��کارانی ک��ه بايد در 
رويدادهای کسب سهميه حاضر ش��وند، مسئولان کميته ملی 
المپيک را به صرافت برپايی کمپ های تمرينی مجازی و همچنين 
کلاس های آموزشی به صورت آنلاين انداخته است. پيشنهادی که 

از سوی پيمان فخری، رئيس مرکز نظارت بر تيم های ملی و با هدف 
تقويت روحيه و ايجاد انسجام هرچه بيشتر بين کاروان اعزامی و 
حفظ شرايط موجود و جلوگيری از افت بدنی ورزشکاران مطرح 
شد. با وجود اين برخی ورزشکاران المپيکی ترجيح می دهند با پايان 
دادن به قرنطينه، تمرينات خود را به صورت محيطی آغاز کنند. 
برای نمونه تنها کمان��دار المپيکی ايران که خ��ارج از تهران و در 
قرنطينه خانگی پيگير تمريناتش است از فدراسيون درخواست 
کرده شرايط تمرين روزانه در سايت تيروکمان آزادی برايش مهيا 
شود: »اسفند سال گذشته به دليل شيوع کرونا به منزل پدر همسرم 
در يزد رفتم، اما چند روزی است که بعد از دو ماه به تهران بازگشته ام. 
شرايط تمرين خانگی در يزد به گونه ای بود که می توانستم تمرينات 
مسافت کوتاه تيروکمان را داشته باشم، اما آپارتمان نشينی در تهران 
امکان اين تمرين را هم از من می گيرد. به همين دليل از فدراسيون 
خواستم شرايطی را برايم مهيا کند که بتوانم روزانه دو، سه ساعت 

در سايت تيروکمان آزادی تمرين داشته باشم.«

 از درخواست برای تمرین 
در سایت آزادی تا کمپ مجازی

پدرش کشتی گير بود، اما علاقه او 
شميم رضوان

   چهره
را به سمت ووشو کشاند. هرچند 
که در درس ه��م مانند ورزش نفر 
اول بود، به طوری که دوره راهنمايی و دبيرس��تان را در مدرسه 
استعدادهای درخشان به تحصيل پرداخت و با وجود آنکه سهميه 
تربيت بدنی دانشگاه دولتی شهيد بهشتی را داشت باز هم رشته 
مورد علاقه اش را انتخاب کرد)مهندس��ی عمران( و ش��ايد 
همين بها دادن به علايقش بود که باعث شد امروز دنيا 
عرفان آهنگريان را با عنوان مسی ووشو بشناسد: 
»علاقه مرا به سمت ووشو کشاند و استعدادهايم 
را هم شکوفا کرد. در مسابقات جهانی2019چين 
چند مربی خارجی از جمله مربی آرژانتين لقب 
»مس��ی ووش��و« را به من دادن��د. اين خيلی 
خوشحال کننده و روحيه بخش است که آنقدر 
خوب کار کرده باش��يد که ش��ما را با بزرگان 
ورزش دني��ا مقايس��ه کنند.« تنها حس��رت 
ووشوکار وزن70کيلوگرم ايران با کلکسيونی از 
مدال ها  )قهرمانی ووشو جهان، قهرمانی جوانان 
جهان و قهرمانی بازی های2018 جاکارتا(، مدال 
المپيک اس��ت: »تنها حسرت ورزش��ی ام عدم 
حضور در المپيک و مدال آوری در اين بازی هاست 
و اميدوارم ووشو يک روز المپيکی شود و آن روز 
هر کاری داشته باشم زمين می گذارم و برای حضور 

در اين ميدان بزرگ آماده می شوم.«

حضور هیچ کشتي گیري در المپیک تضمین شده نیست
برش هايی از نشست خبری عليرضا دبير، رئيس فدراسيون کشتی

 فساد فوتبال با دست روي دست گذاشتن
 تمام نمي شود

مدت هاست که از وجود تخلف و فساد آشکار در فدراسيون فوتبال حرف 
زده مي شود و مطلب به رش��ته تحرير درمی آيد. مدت هاست که همه 
خوب می دانند که فساد فدراسيون فوتبال انکارناپذير است، اما کاري در 

خصوص مبارزه با آن انجام نمی دهند!
جالب اين است که هر روز هم نشانه جديدي از اين فساد سيستماتيک رو 
مي شود، اما باز هم همه فقط نگاه مي کنند. چرا؟ چون اينجا هيچ عزمي 
براي مبارزه وجود ندارد. اينکه هيچ؛ همه به نوعي در تلاشند تا هر طور 
شده حتي با بي خيالي و معطل نگه داشتن پرونده هاي جاري به مرور زمان 

همه چيز را از تب و تاب بيندازند و به دست فراموشي بسپارند.
سال گذشته بود که مش��خص ش��د مبلغ 316 هزار دلار از حق پخش 
بازي هاي تيم ملي ناپديد ش��ده اس��ت و دو مدير بلندپايه فدراس��يون 
فوتبال، يعني علي کفاشيان و عباس ترابيان هم بابت همين مسئله به 
مدت پنج سال از هرگونه فعاليت فوتبالي محروم شدند. اما اگر شما به 
عنوان خواننده اين مطلب پاسخگوي اين جريان بوديد، اين دو مدير هم 
پاسخگو بودند. جالب اينکه با گذشت نزديک به يک سال از اين پرونده 
هنوز کسي به درستي پاسخگوي روند طي شده آن نيست. مي گويند که 
در جريان اين پرونده پاي آبروي آدم ها در ميان است و بايد با دقت بيشتر 
و مستندات کامل تر به سراغ اين پرونده رفت. مي گويند که احتمال دارد 

کار روي آن را از اين هفته مجدداً شروع کنند.
جالب است، نه؛ 316 هزار دلار ناپديد ش��ده و رئيس سابق فدراسيون 
و رئيس س��ابق کميته بازارياب��ي آن به عنوان متهم��ان اصلي حتي با 
محروميت پنج س��اله روبه رو ش��ده اند، اما کميته استيناف فدراسيون 
فوتبال با خيال راحت در طول سال گذشته دست روي دست گذاشت و 
فقط آنها را يکی، دو بار احضار کرد که بگويند ما بي گناه هستيم و تمام، 
بعد هم بروند و آزادانه بچرخند و مصاحبه کنند در باب مديريت شان  و 
از تلاش هاي ش��ان حرف بزنند و آقايان استينافي هم به قول خودشان 

مشغول گرفتن استعلام از جاهاي ديگر باشند.
حال سؤال اصلي اينجاست کميته استينافي که در خصوص مسائل جرئي تر 
سريع واکنش نشان مي دهد و جلسه برگزار و حتي رأي هم صادر مي کند، 
چگونه است که در اين مورد حساس و بحث برانگيز نزديک به يک سال است 
که کاري انجام نداده و متخلفان اين پرونده را با خيال راحت رها کرده است؟ 
کفاشيان و ترابيان متهم هستند که در پرونده شرکت ام.پی سيلوا مرتکب 
فساد شده اند و مبلغ 316 هزار دلار از حق پخش بازی های تيم ملی در دوره 
آنها ناپديد شده است. اما چرا به اين مسئله رسيدگي نمي شود جاي سؤال 
دارد. طبيعي است که هر دو اتهامات وارده را رد و ادعاي بي گناهي کنند، اما آيا 
بايد به صرف اين ادعا اين پرونده را نزديک به يک سال مسکوت گذاشت و حالا 

که رسانه ها حساس شده اند حرف از پيگيري آن طي هفته جاري زد؟!
اينگونه مي ش��ود که مي توان راحت نتيجه گرفت که در سيستم حاکم بر 
فوتبال عزمي براي مبارزه و سرکوب فساد وجود ندارد. مگر مي شود به راحتي 
چشم روي يک تخلف 316 هزار دلاري بست و حدود يک سال نسبت به آن 
بي تفاوت بود و منتظر جمع بندي ماند. به زير و بم فدراسيون فوتبال که خوب 
نگاه کنيم از اين دس��ت تخلفات زياد ديده مي شود. تخلفاتي که به شکلی 
واضح خود اين آقايان و بقيه هم آنها را قبول دارند و بارها عنوان کرده اند که در 

فدراسيون فوتبال و زيرمجموعه هايش فساد و تخلف وجود دارد.
کاش عزمي جدي براي مبارزه با فساد در فوتبال شکل مي گرفت. عزمي 
که ظاهراً بايد خارج از اين چارچوب شکل بگيرد و پيش برود تا بتواند به 
موقع و به درستي فساد حاکم بر فوتبال ايران را ريشه کن کند. عزمي که 
در بين فوتبالي ها ديده نمي شود که اگر غير از اين بود امروز شاهد چنين 
پرونده هاي خاک خورده و رسيدگي نشده ای نبوديم. فوتبال مدت هاست 
که اينگونه از زير بار پاسخگويي به تخلفات و فسادش مي گريزد و کسي پيدا 
نمي شود که يک بار براي هميشه جلوي اين حرکت را بگيرد. فوتبالي ها با 
سرپوش گذاشتن بر تخلفات خود راهکارهاي زيادي را ياد گرفته اند و از 
آنها بهره می برند. راهکارهايي که راه مقابله با آن جديت و برخورد قاطع 
است که البته در فدراسيون فوتبال چنين چيزي ديده نمي شود تا 316 

هزار دلار ناپديد و يک ليوان آب هم رويش سر کشيده شود.

 استراتژی باشگاه ها 
برای جبران ضررهای اقتصادی چيست؟

بازار کساد نقل و انتقالات در قاره سبز
تعطيلی مسابقات فوتبال همه چيز را به هم ريخته است. در سال های 
گذشته در چنين زمانی در حالی که ليگ های اروپايی به هفته های پايانی 
خود نزديک  می شدند، باشگاه ها مذاکرات شان را برای جذب بازيکنان 
جديد شروع می کردند، اما امسال س��ايه ويروس کرونا بر سر فوتبال به 
شدت سنگينی می کند و حتی تيم های بزرگ جهان هم برای دست به 

جيب شدن مشکل دارند.
رئال مادريد بدون ش��ک يکی از غول های بزرگ دنيا به ش��مار می رود. 
اگر کرونا مانع نمی ش��د اين تي��م يکی از ش��انس های قهرمانی لاليگا 
بود و همچنان با بارس��لونا برای فتح جام می جنگيد. منتها رئالی ها نيز 
همچون سايرين از لغو بازی ها متضرر ش��ده اند و در تلاشند تا به نوعی 
خسارت های شان را جبران کنند. هنوز تکليف برگزاری ليگ يا مختومه 
اعلام کردن مس��ابقات اين فصل لاليگا مشخص نشده است. از يک سو 
تيم ها ب��رای انجام بازی های باق��ی مانده عجله دارند و از س��وی ديگر 
مسئولان نسبت به شروع زودهنگام بازی ها هشدار می دهند. در چنين 
شرايطی نه خبری از درآمدزايی است و نه دريافت حق پخش. در صورت 
از سرگيری مجدد ليگ، بازی ها بدون حضور تماشاگر خواهد بود و اين 

موضوع هم خسارت سنگينی به تيم هايی چون رئال وارد می کند.
در اين بين کادر فنی نيز انتظار دارد مسئولان باشگاه، تقويت تيم و خريد 
بازيکنان جديد را مدنظر قرار دهند، ولی باشگاه نيز برای آنکه هم زيدان 
را راضی نگه دارد و هم از پس دخل و خرج تيم برآيد تصميمات جديدی 
اتخاذ خواهد کرد. فروش چند بازيکن گرانقيمت می تواند اس��تراتژی 
مناس��بی برای پشت سر گذاش��تن اين بحران باشد. نش��ريه آ.اس در 

گزارشی به تشريح اين استراتژی پرداخته است.
به گفته آ.اس، حداقل چهار يا پنج بازيکن فعلی بايد برنابئو را ترک کنند. 
البته اين امر مستلزم ارائه پيشنهادهای خوب خواهد بود. در بين اسامی 
منتشر شده همانطور که انتظار می رفت نام خامس رودريگز، گرت بيل، 
واسکز و ماريانو به چش��م می خورد. در صورتی که مادريدی ها موفق به 
فروش اين چند بازيکن شوند به هدف خود می رسند. باشگاه در طول سال 
مبلغ هنگفتی را صرف پرداخت دستمزد بازيکنانش می کند، به عنوان 
مثال بيل به تنهايی سالی 30 ميليون يورو از رئال می گيرد و خامس هم 18 
ميليون يورو. با اينکه قرار شده 10 درصد دستمزدها به خاطر کرونا کاهش 
يابد، اما ستاره های برنابئو گران قيمت تر از اين حرف ها هستند و باز هم 
هزينه ها سر به فلک می گذارد. به ادعای اين نشريه با فروش چهار بازيکن 
مورد نظر رئالی ها 80 ميليون يورو صرفه جويی خواهند کرد و اين مبلغ را 
برای خريدهای جديد کنار خواهند گذاشت. در بين گزينه های مطرح شده 
خامس پيشنهاد خوبی از اورتون دريافت کرده و گويا قيمت تعيين شده از 
سوی رئال برای فروش او 40 ميليون يورو بوده است. گفته می شود خامس 
برای حضور در ترکيب تيم آنچلوتی لحظه شماری می کند. گرت بيل، ستاره 
ولزی هم که از نيمکت نشينی های گاه و بيگاهش ناراضی است، منتظر يک 
پيشنهاد خوب است تا فوتبالش را در جايی ديگر دنبال کند. فلورينتو پرز 
و مشاورانش با اتخاذ اين سياست قصد دارند از ريخت و پاش های اضافه 

بکاهند، در عوض برای فصل آتی برنامه ريزی منطقی داشته باشند.
    

اما اوضاع در مرسی سايد متفاوت است؛ با اينکه ليورپول روزهای خوشی 
را با يورگن کلوپ سپری می کرد و منتظر قهرمانی مقتدرانه در جزيره بود، 
اما شيوع ويروس ناشناخته همه برنامه ها را به هم ريخت و حسرت تحقق 
رؤيای 30 ساله را به دل هواداران گذاشت. در انگليس نيز بلاتکليفی همه 
را کلافه کرده و آينده تيم ها مشخص نيست. ليگ جزيزه متمول ترين 
ليگ فوتبال دنيا محسوب  می شد و درآمدهای حاصل از حق پخش کمک 
بزرگی به تيم ها می کرد. منتها تعطيلی مسابقات بخش اعظم درآمدها 
را قطع کرده و حالا باشگاهی چون ليورپول توانايی حضور در بازار نقل و 
انتقالات تابستانی را ندارد. بنا بر ادعای ساکرنت، قرمزها در تابستان امسال 
هيچ بازيکن جديدی را به خدمت نمی گيرند و تنها دليل اين تصميم هم 
خسارت های سنگين مالی باشگاه است. به نوشته اين نشريه سانچو و ورنر 
بازيکنان دورتموند و لايپزيگ ديگر در سبد خريد ليورپول قرار ندارند. 
البته ميرر، ديگر نشريه انگليسی مدعی شده که قرمزها به رغم اوضاع بد 
اقتصادی برای خريد کوليبالی، ستاره سنگالی ناپولی خيز برداشته اند و 

در اين مسير رقابت سختی با منچستريونايتد دارند.

CAS روسیه منتظر تصمیم عادلانه
اولگ ماتيتسين، وزير ورزش روسيه در مصاحبه ای ابراز اميدواری کرد 
در خصوص اخت��لاف آژانس مبارزه با دوپينگ اين کش��ور با وادا، رأی 
عادلانه ای از س��وی دادگاه بين المللی ورزش )CAS( صادر شود. وی 
اظهار داشت: »مشتاقانه منتظر تصميم عادلانه CAS  هستيم، به ويژه 
در شرايط کنونی که آنها دو برابر مسئوليت در تصميم گيری ها دارند، 
چراکه سرنوش��ت ورزش و جنبش المپيک به آن بستگی دارد. روسيه 
همکاری بسيار خوبی با جنبش بين المللی المپيک دارد. من به تصميم 

عادلانه از سوی مقامات جهانی اميدوارم.«

پیشنهادي براي شروع ورزش قهرماني نداریم 
مهرزاد خليليان، سخنگوی ستاد مبارزه با کرونا در ورزش با تأکيد بر اينکه 
اين ستاد پيگير تصميم گيری در رابطه با ورزش همگانی و انفرادی است، 
گفت: »فعلاً هيچ پيشنهادی در مورد ورزش قهرمانی نداريم. بر اساس اين 
دستور العمل ها و طبق پيشنهاداتی که توسط آقای علی نژاد به ستاد ملی ارائه 
شده، می توانيم تصميمات جديدی در مورد چگونگی فعاليت های ورزشی 
بگيريم. در رابطه با ورزش قهرمانی و شروع مسابقات و اردوها هيچ پيش فرض 
و پيشنهادی نداشتيم. تمام پيشنهادهای مطرح ش��ده در حيطه ورزش 
همگانی و انفرادی بوده است که در همه آنها هم کماکان بايد پروتکل های 

مبارزه با کرونا و به خصوص فاصله گذاری اجتماعی رعايت شود.«
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